
plač ter iskreno pozdravil vse došle društvenike, 
zlasti najmlajše člane in članice, proseč jih, da 
vztrajajo na izbrani poti t. j , da vstanejo 
zvesti člani društva in tako tudi idejam, ki jih 
zastopa. Saj je glavni naš namen prospeh šol
stva, povzdiga ugleda našega stanu, izboljšanje 
gmotnega položaja potom peticij z drugimi 
učiteljskimi društvi, nadaljnje izobraževanje itd. 
Društvo stremi za napredkom in je torej na
predno. Ni pa liberalno v tem smislu namreč, 
kot je ljudstvo po zaslugi lažnjivega časopisja 
poučeno o tem pojmu. Pač pa smo liberalni v 
tem pomenu, da zahtevamo za vsakogar svo
bodo, naj vsakdo pri volitvah ali kjerkoli voli 
in sodi po svojem notranjem prepričanju. 
T u d i n a m v e l j a v e r a k o t e n a 
n a j d r a ž j i h n a r o d o v i h s v e t i n j , 
in sicer tako draga, da se nam studi, da jo 
naši nasprotniki valjajo po politiškem blatu. 

O tem so tudi naši nasprotniki prepričani. 
A euo veliko napako imamo, zaradi katere 
smo tarča njihovih strupenih pušic: M i 
n i s m o b i l i , n i s m o i n n e b o m o 
n i k o m u r p a p u č i č e a l i P a n t o f 
f e l t i e r c h e n ! 

Nato se je v toplih besedah spominjal 
13. marca t. 1. umrlega bivšega tuokrajnega 
šolskega nadzornika A. J e r š i n o v i č a , 
pri čemer je razen njegovih vrlin in zaslug 
omenjal tudi koncerta, ki ga je bilo učiteljstvo 
svoječasno priredilo njemu v čast. Končno je 
obžaloval, da je društvo zaradi premestitve na 
državno šolo v Trstu izgubilo vestnega bla
gajnika in enega najmarljivejših članov, tova
riša B e t r i a n i j a. Izreče mu zahvalo in 
želi mnogo sreče na novi poti, ki mu je odprta 
k dosegi lepše bodočnosti. 

Po rešitvi nekaterih internih društvenih 
zadev je tovariš predsednik jel poročati o al
koholizmu v ljudski šoli. 

Na podlagi izrekov raznih možstrokov
njakov ter oprt na mnogo statističnih podatkov 
o zgodnji umrljivosti, blaznosti, posirovelosti 
značaja itd., je dokazoval kvarljivost alkohola 
z zdravstvenega, vzgojnega, gospodarskega in 
narodnega stališča. Za tem je razvil jasno učno 
sliko na podlagi dr. Weixelbaumovega učila 
„Schadigung lebenswichtiger Organe durch 
AlkoholgenuB" ter k sklepu podal praktična 
navodila, kdaj naj se šolsko mladino, pa tudi 
odrasle, ki so naši znanci ali prijatelji, opo
zarja, oziroma svari pred zauživanjem alko
holnih pijač, predvsem pa žganja. 

Eeferentovim besedam je zazvenelo živahno 
odobravanje. Po debati, v katero je med dru
gim z daljšim govorom posegel tov. V e r b i č , 
je bil sprejet predlog, da se predlagane teze 
objavijo v Letopisu Slov. Sol. Matice. 

Manj dobro je uspelo drugo zborovanje. 
Bila je namreč slaba udeležba, kar je pa 

zakrivilo le neugodno, vedno menjajoče se 
vreme in ker smo bili za slučaj neugodnega 
vremena določili Ribnico, za slučaj ugodnega 
pa Ortuek za zborovanje. 

Pogrešali smo osobito poročevalca o kme
tijskem pouku. 

Na tem zborovanju je predsednik bodril 
k neprestanemu nadaljnemu izobraževanju. 
Nekaj idealnosti mora nas — pionirje kulture 
— prešinjati vkljub mogočnim jerobom, ki nas 
pritiskajo k tlom. 

Sicer moramo imeti veliko samozatajevanja, 
da se iz hribčka idealnosti ne prekucnemo v 
mpgleno dolino letargije, toda izkušajmo, da se 
bo to za naš narod tako pogubonosno padanje 
ršilo le s t o p n j e v a j e , ako se že trajno 
ne moremo vzdržati kvišku. Zavedati se moramo, 
da imamo poleg poučevanja še važnejšo nalogo : 
likati za v«e dobro spremljive nežne duše ljub
ljene mladine, in zavedati se moramo, da smo 
in moramo ostati med prvimi bakljenosci na
rodne prosvete. 

Vršimo natančno svoje dolžnosti, da si 
zopet priborimo veljavo, ki so jo nam in šoli 
vzeli naši obrekovalci. Bodimo čebelice in vsi 
skupaj pridno donašajmo naši skupni matici — 
prosveti naroda. 

Ako bomo pa zaradi neuslišanja naših 
gmotnih zahtev morali začasno prenehati t 
delovanjem — in to seve le po sklepu vseh 
učiteljskih društev na Kranjskem — in si 
v z e t i z n a n e l e t o š n j e s k l e p e 
h r v a š k e g a u č i t e l j s t v a z a v z o r 
— tedaj pa glejmo, da ne bo izdajice med 
nami, nego da se bo v s a k t o č n o r a v 
n a l p o n a v o d i l i h — za p a s i v n o 
r e z i s t e n c o ! Nihče manj tega ne želi kot 
on (predsednik), ali borba za naše zahteve, 
katerih uresničenje je nam tako potrebno kot 
koreninski sok za uspešno prospevanje rastlin 
— ta borba bo morala postati vsakemu naj' 
svetejša dolžnost. Takiat bomo morali reči: 
„Vsi ža enega, eden za vse!" 

Burna pohvala je pričala, da so odločn« 
besede zadele ob pravo struno. 

Blagajniško poročilo, ki je prišlo na to, 
izkazuje 278 K naloženega denarja ter 48 *• 
čistega letošnjega preostanka od vplačane ud' 
nine. Dovolj ugodno stanje, ako upoštevamo, 
da šteje naše društvo le okrog 30 udov. N»J' 
v e č č l a n o v i m a d r u š t v o l e t o s < 
n a m r e č 35. Ne bomo še podlaga nJ'̂  
peta! Tovariši, pogum in samozavest nas sVTef: 
Ijati pri vseh naših delih in rekli bomo *"'| 
in vselej: Hrast se omaja in hrib, a hrbet D» 
se ne vkloni! f 

Nato je nastopil tovariš G r č a r ' 
podal v jedernatem govoru svoje poročilo * 
delegat, kar se je odobruje vzelo v vednost

Iz naše organizacije 
Kranjsko. 

Iz kočevskega okraja. Ker se je na 
šemu poročevalcu meuda skrhalo pero, dovolite 
tovariš urednik, moji malenkosti nekoliko pro 
štora za objavo nekaterih vrstic o gibanju na 
šega malega učiteljskega društva, četudi je stva 
že malo zastarela. A boljše pozno kot nikoli 
— Vkljub neznosnim gmotnim in deloma tud 
politiškim razmeram sme priredili v tem leti 
dve zborovanji: 4. maja in 21. junija. N 
prvem je tovarišpredsednik nadučitelj Š t e 
f a n č i č v svojem nagovoru navajal razn 
ovire, ki otežkočujejo zborovanja, dal dušk 
bridkim čuvstvom, prešinjajoča nas o prilik 
zopetne neugoditve naših prošenj za izboljšanji 



Bila sta sprejeta oba njegova predloga, 
mereča na izpremembo pravil našega društva 
ter na pravila „Zaveze". V tozadevni odsek sta 

0leg predlagatelja izvoljena tovariša S t e 
L n č i č in Vr b i č . 

V novi odbor se po kratki debati izvo
lijo F. Š t e f a n č i č , predsednik, Mari ja 
B 1 a h n a , njegova namestnica, K o n. P j n k , 
tajnik. M a r a R u s , blagajničarica, in Stef. 
To m š i č , odbornik, 

Razšli smo se z upanjem, da se v večjem 
številu kot ta dan snidemo pri poletnem zbo
rovanju v 1. 1912. v Loškem potoku, kakor je 
to predlagal vrli ondotui nadučitelj F. W i 
s e 1 e , ki ga je bil predsednik imenoma po
pravil v otvoritvenem govoru. 

Štajersko. 
Učiteljsko društvo za mariborsko 

okolico zboruje dne 3. avgusta 1911 točno 
oD 10. uri. Na dnevnem redu so razni dopisi 
ter poročila predsednika o stanovskih in dru
štvenih stvareh. Zaradi nujnosti in važnosti 
vseh točk prosi za polnoštevilno udeležbo imenom 
odbora P o ž e g a r , t. č. načelnik. 

Učiteljsko društvo za Ptujski okraj 
zboruje v četrtek, 3. avgusta, ob 10. uri v 
okoliški šoli s sledečim vzporedom: 

1. Zapisnik. 
2. Društvene zadeve. 
3. Poročilo o Zavezinem zborovanju. 
4. Predavanje potov, učitelja za čebelo

rejo g. tovariša Bruna Rozbanda o gnilobi. 
5. Nasveti. 
K točni in obilni udeležbi vabi O g o 

r e 1 e c . t. č. predsednik. 
Učiteljsko društvo za brežiški in 

sevniški okraj ima v nedeljo, dne 6. avg. 
svoje redno zborovanje v D o b o v i. Pri
četek ob pol 12. uri (po prihodu drugega 
vlaka). Dnevni red: 1. Zapisnik. 2. Društvene 
zadeve. 3. Poročilo o zborovanju BZaveze". 
4. Predavanje. 5. Vplačevanje udnine za 
Šolsko Matico. 6. Nasveti. — Popoldne 
izlet na Č a t e ž ali na G r i č . 

Zaradi kosila se je po dopisnici pri
javiti tov. G a j š k u najdalje do 2. avgusta. 
Ne pozahite to storiti! 

Tovarši in tovarišice! Pohitite v prav 
obilnem številu k zadnjemu zborovanju v 
letošnjem šolskem letu! Kdor se ne more 
dolgo muditi, se lahko odpelje že ob pol 
treh iz Dobove. Na veselo snidenje! 

Odbor. 
Slovenjebistriško učiteljsko društvo 

zboruje dne 3. avgusta t. 1. ob 10. uri pop. 
v šoli na Gornji Poljskavi. 

Vzpored: 1. Zapisnik. 2. Poročila na
čelništva. 3. Poročilo tov. delegata o skup
ščini „Zaveze", ki se je vršila o binkoštih 
v Trstu, 4. Predavanje gosp. dr. A. Schwaba, 
zdravnika v Celju: O higijeni zob. 5. Slu
čajnosti. 

Da ne bo daljni pot in pa trud gosp. 
dr. Schvvaba zastonj, je vabljeno vse uči
teljstvo slovenjebistriškega okraja k polno
številni udeležbi. Za preprost obed se je 
oglasiti potom dopisnice pri tov. J. Rainerju 
na Gornji Poljskavi. 

Zborovanje se vrši ob vsakem vremenu. 
Gostje dobrodošli! Jos. K o k a 1, t. č. preds. 


